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Onderwerp Statenbrief: 
Stand van zaken Spooronderdoorgang N226 Maarsbergen 
 
Voorgestelde behandeling:  
Ter informatie 
 
Geachte dames en heren, 
 
 
Inleiding 
De provincie Utrecht, ProRail en de gemeente Utrechtse Heuvelrug werken samen om de huidige kruising van de 
N226 met de spoorlijn Utrecht-Arnhem in Maarsbergen ongelijkvloers te maken. Hiermee willen we de 
verkeersveiligheid, doorstroming en leefbaarheid in Maarsbergen en omgeving verbeteren. Op dit moment wordt 
het voorontwerp Provinciaal Inpassingsplan opgesteld. 
Met deze brief informeren wij u over een drietal zaken: het advies dat het Q-team samen met de inwoners van 
Maarsbergen heeft opgesteld, de verkeerskundige analyse van het Voorlopig Ontwerp en de stappen die nu 
gezet worden in het kader van het opstellen van het Provinciaal Inpassingsplan. Deze Statenbrief is in nauwe 
samenwerking met de gemeente Utrechtse Heuvelrug en ProRail tot stand gekomen. 
 
 
Voorgeschiedenis 
In maart 2017 heeft u de Westelijke variant met gesloten Tuindorpweg vastgesteld als voorkeursvariant voor de 
spooronderdoorgang N226 Maarsbergen. In dit besluit is een Q-team benoemd met het oog op een nadere 
ruimtelijke uitwerking. Bij het vaststellen van het budget voor dit project op 10 december 2018, heeft u motie 161 
‘verenig Maarsbergen’ aangenomen. Daarin roept u ons op het Q-team de opdracht te geven om, gelet op de 
verschillende belangen en de beschikbaar gestelde middelen, samen met de inwoners van Maarsbergen tot een 
zo breed mogelijk gedragen voorstel voor inpassing te komen en op basis van die resultaten zo spoedig mogelijk 
met een voorlopig ontwerp te komen waarin de inwoners duidelijkheid krijgen over de inpassing van dit project. 
 
 
Essentie / samenvatting: 
Advies van het Q-team 
Het Q-team heeft in 2019 samen met inwoners van Maarsbergen een voorstel voor inpassing gemaakt, verbeeld 
in een rapport getiteld ‘Ruimtelijk Kader’. De stuurgroep stelt voor om de belangrijkste inpassingsvoorstellen in 
het Ruimtelijk Kader te honoreren, zij het met enkele technisch-inhoudelijke kanttekeningen en onder voorbehoud 



 

  

 

dat uit de kostenraming die in Q1 2020 wordt opgesteld blijkt dat de voorgestelde aanpassingen passen binnen 
het projectbudget. De inpassingsvoorstellen die worden overgenomen zijn: 

• Woudenbergseweg: ruimtelijke en historische continuïteit versterken door handhaven bomen, 

aanbrengen haag en verbeteren relatie met fietsonderdoorgang. 

• Fietsonderdoorgang: verbeteren relatie met Woudenbergseweg en beleving in de tunnel door 

aanbrengen curve; toegepaste kunst over de gehele lengte van één van de wanden. 

• Spooronderdoorgang N226 (de autotunnel): een schone snede in het landschap, geluidsabsorptie in de 

bakwanden in plaats van verticale schermen. 

• De fietsbrug Tuindorpweg: onderdeel van landgoedstructuur, sculpturaal element. 

• De fietsbrug Engweg: zelfde materialen en vormentaal als brug Tuindorpweg, maar eenvoudiger en 

terughoudender. 

• De noordelijke rotonde: inbedding in boskarakter realiseren. 

• Route Engweg – Kluifrotonde: meer rust, overzichtelijkheid en veiligheid creëren door aanbrengen 

additionele fietsbrug over fietstunnel in plaats van krappe en gevaarlijke fietsaansluiting in het huidige 

technische Voorlopig Ontwerp. 

Het voorstel om de grondwallen te behouden en zichtbaar te maken wordt besproken met de grondeigenaar, 
landgoed Anderstein. Het voorstel om de carpoolplaats na de realisatie om te vormen tot aangename 
multifunctionele ruimte met parkeren, groen en wateropvang wordt het komende jaar uitgewerkt. De carpoolplaats 
bevindt zich buiten de scope van het project. Voorkomen moet worden dat dit voorstel als eis in het contract wordt 
opgenomen en zo een (potentieel dure) scope uitbreiding plaatsvindt. 
Twee voorstellen uit het Ruimtelijk Kader worden niet gehonoreerd: 

• Inrichting van het Dorpshart van Maarsbergen. Deze valt buiten de scope en valt ook buiten de opdracht 

van het Q-team. De gemeente Utrechtse Heuvelrug gaat zelf een dorpsvisie voor Maarsbergen 

opstellen. 

• Overkapping van de tunnelbak. De overkapping zoals het Q-team die presenteerde is volgens RHDHV 

niet maakbaar en waarschijnlijk ook niet nodig om geluidshinder te beperken, zeker niet wanneer de 

tunnelwanden bekleed worden met geluidsabsorberend materiaal. Bovendien is het projectbudget niet 

toereikend om een (wel maakbare) overkapping te realiseren. 

De overige adviezen van het Q-team, die meer procedureel van aard zijn, worden allemaal overgenomen. Het 
advies van het Q-team is als bijlage 1 bij deze brief gevoegd, de reactie van de stuurgroep op dat advies als 
bijlage 2. 
 
Verkeerskundige analyse 
In de vergadering van de Commissie Milieu en Mobiliteit van 16 oktober jongstleden heeft gedeputeerde 
Schaddelee toegezegd de verkeerskundige analyse door bureau Sweco zo spoedig mogelijk aan de Commissie 
toe te zenden. Met de Statenbrief wordt die toezegging gestand gedaan; het onderzoeksrapport, dat is 
opgeleverd op 18 oktober jongstleden, is als bijlage 3 bij deze brief gevoegd. 
De verkeerskundige analyse door Sweco toont aan dat het huidige verkeerskundig ontwerp voor het grootste 
gedeelte van de dag voor een vertragingsvrije verkeersafwikkeling op de noordelijke rotonde zorgt in het planjaar 
2031. Alleen in de avondspits ontstaan op de Bosweg wachtrijen voor de noordelijke rotonde. Volgens de 
onderzoekers zijn de wachttijden zodanig dat een risico ontstaat dat weggebruikers risiconemend gedrag gaan 
vertonen. Het onderzoeksbureau stelt dan ook voor om maatregelen te treffen ter verbetering van de 
verkeersveiligheid op de Bosweg ter hoogte van de noordelijke rotonde. De voorgestelde maatregelen zijn  

1. het opnemen van een bypass in het Voorlopig Ontwerp, of 
2. plaatsen van een rotonde doseerinstallatie na realisatie 

Het bureau stelt ook voor om na de realisatie de verkeersdoorstroming en de ontwikkeling van de intensiteiten 
jaarlijks te monitoren, met als argument dat op basis van die monitoring een nieuwe inschatting gemaakt kan 
worden of en wanneer de vertraging gaat ontstaan. Die nieuwe inschatting is nodig, omdat de analyse uitspraken 
doet over een situatie die zich over 10 jaar voordoet, in het jaar 2031. In een vervolgopdracht wordt onderzocht 
hoe de vertraging zich ontwikkelt in de jaren tot 2031. 
Van de twee voorgestelde maatregelen zijn de consequenties in kaart gebracht en is de stuurgroep voornemens 
ervoor te kiezen om het huidige Voorlopig Ontwerp zonder bypass op de noordelijke rotonde op te nemen in het 
Provinciaal Inpassingsplan. De overwegingen die tot die keuze hebben geleid zijn de volgende: 

• Wanneer er voor gekozen wordt om een bypass in het Voorlopig Ontwerp op te nemen, wordt een 
vertraging van minimaal 6 maanden tot een jaar opgelopen. De huidige veiligheidsrisico’s op de 
spoorwegovergang blijven dan ook minimaal 6 maanden tot een jaar langer in stand. 

• Het verkeersveiligheidsrisico dat op kan treden bij een oplopende wachttijd op de Bosweg, kan beheerst 
worden door het plaatsen van een rotonde doseerinstallatie na realisatie. Het voordeel van deze 
beheersmaatregel is dat die na realisatie van de ongelijkvloerse spoorkruising en de noordelijke rotonde 
genomen kan worden, als de monitoring van de verkeersdoorstroming daartoe aanleiding geeft. 



 

  

 

• Realiseren van de bypass kost meer geld dan waarmee bij het vaststellen van het budget in 2018 
rekening is gehouden. Bovendien staat dat budget nu al onder druk vanwege de door het Q-team 
voorgestelde aanpassingen die in de stuurgroep zijn gehonoreerd. 

De afweging van de stuurgroep naar aanleiding van de verkeerskundige analyse en het voorgenomen besluit is 
als bijlage 4 bij deze brief gevoegd. 
 
 
Meetbaar / beoogd beleidseffect 
Doel van de spooronderdoorgang is het bevorderen van de verkeersveiligheid, de doorstroming en de 
leefbaarheid in Maarsbergen. Door ervoor te kiezen het huidige Voorlopig Ontwerp op te nemen in het Provinciaal 
Inpassingsplan kiezen wij voor het snel realiseren van de spooronderdoorgangen in Maarsbergen en de huidige 
veiligheidsrisico’s op de overweg niet langer dan nodig te laten voortbestaan. 
Met het advies van het Q-team is uitvoering gegeven aan motie 161 ‘verenig Maarsbergen’. 
 
 
Financiële consequenties 
De keuze die de stuurgroep gemaakt heeft omtrent het advies van het Q-team zijn onder voorbehoud van 
voldoende budget. Daarom zijn op dit moment geen financiële gevolgen van deze keuze voorzien. 
Ook de keuze om door te gaan met het Voorlopige Ontwerp heeft op dit moment geen financiële consequenties. 
Mocht het in de toekomst nodig zijn om maatregelen te nemen om wachttijden op de Bosweg in Maarsbergen te 
verminderen, dan wordt PS een kredietbesluit gevraagd voor het realiseren van die maatregelen. 
 
Vervolgprocedure / voortgang 

• Op 1 november brengt de stuurgroep een werkbezoek aan Maarsbergen. 

• In november vinden openbare informatiebijeenkomsten plaats waarin de onderzoeken die aan het 

Provinciaal Inpassingsplan ten grondslag liggen met bewoners van Maarsbergen besproken worden. 

• Op 10 december stelt GS het voorontwerp Provinciaal Inpassingsplan vast en wordt het ter inzage 

gelegd. 

• In januari 2020, tijdens de periode van terinzagelegging wordt een informatiebijeenkomst georganiseerd 

voor Statenleden, Raadsleden en bewoners over de procedure van het Provinciaal Inpassingsplan. 

• Volgens planning wordt eind 2020 het Provinciaal Inpassingsplan aan u ter vaststelling voorgelegd. 
 
 
Concreet voorliggende vraag aan statencommissie / Provinciale Staten  
Kennis te nemen van deze brief en de bijlagen. 
 
 
Gedeputeerde Staten van Utrecht, 
 
 
De voorzitter,  
 
De secretaris,  
 


